
                               František Radkovský 
                                                                         Scénář 
 
Pan F. Radkovský (2:11:23-2:11:38): Měl jsem dva dědičné hříchy, které jsem zdědil, že jsem 
byl věřící, a že jsem byl z truhlářské rodiny živnostníků. 
 

                    
 

Tým: V roce 1948 došlo ke komunistickému převratu a k moci se dostala Komunistická strana 
Československa. 

 

Pan F. Radkovský (4:45-4:50) (5:10-5:27): Pamatuji si ten rok 1948. Poslouchali jsme rádio a 
prezident Gottwald, předseda vlády, mluvil na Staroměstském náměstí, jak jdou rovnou od 
Beneše a že přijal demisi vlády. A tím to prostě všechno začalo.  

 

Tým: V 50. letech se komunisté rozhodli provést velké čistky ve společnosti, které byly 
namířeny i proti církvi.  

 

Pan F. Radkovský (7:02-7:19) (5:30-5:37): Umlčeli všechny biskupy, které zavřeli vlastně do 
izolací, tak aby nemohli mít vliv na veřejnost a na církev. A aby si mohli dělat, co chtěli. Což se 
jim nikdy úplně nepodařilo, proto nás honili všechny až do poslední chvíle.  

 

Tým: I přes jeho dědičné hříchy, se kterými měl komunistický režim problém, byl po intervenci 
svého otce u prezidenta Antonína Zápotockého a pod podmínkou, že nebude nikdy učit, přijat 



na Matematicko-fyzikální fakultu Univerzity Karlovy. Během studií v Praze docházel pravidelně 
na bohoslužby do Týnského chrámu, kde se utvrzoval v rozhodnutí stát se knězem.  
 

 
 

Pan F. Radkovský (26:20-26:39): Matematika je důležitá pro celou společnost, bez ní ten 
pokrok nepůjde dopředu, jakýkoliv, technický, vědecký. Ale pomoci jednotlivým lidem zcela 
osobně, to je možné jedině v takovém povolání, jakým je právě to kněžské.  

 

Tým: Panu Radkovskému se podařilo vystudovat Cyrilometodějskou bohosloveckou fakultu 
Univerzity Karlovy v Litoměřicích. A v roce 1970 byl vysvěcen na kněze. I v době normalizace 
byla církev pod drobnohledem Státní tajné bezpečnosti. Avšak pan Radkovský si s jedním 
takový agentem dokázal poradit…  

 

Pan F. Radkovský (2:00:43 – 2:01:12): Přihlouple a drze povídám, víte, ono bude dobře, když 

už nepřijedete, ta vaše návštěva je vždycky hrozné nepříjemná. Takhle jsem mu to drze řekl a 

on opravdu od té doby nepřijel a když jsme něco měli, tak nás volali na estébárnu do Chebu. 



  
Tým: Od roku 1970 až do roku 1990 působil pan Radkovský v Mariánských a Františkových 
Lázních a poté byl jmenován pomocným biskupem pražským. 
 

 
 

Pan F. Radkovský (1:34:28 – 1:35:28): Přišel jsem k panu biskupovi na arcibiskupství a on mi 
říká, posaďte se. Svatý otec vás a Františka Lobkowicze chce jmenovat za pomocné biskupy 
pro Prahu. Načež já jsem vyskočil, říkám, cože? To snad ne, tohle je nějaký omyl, copak já můžu 
být biskupem? Na tohle já nejsem, to nejde, to nebudu moci přijmout 
.   



Tým: 31. května 1993 byl František Radkovský jmenován biskupem nově zřízené plzeňské 
diecéze a celý život zasvětil víře, která v sobě nese mnoho otázek k zamyšlení...  
 

 
 

 

Pan F. Radkovský (2:32:50 – 2:33:23): Když vezmete hardware a software, hardware je prostě 
skříňka se všemi možnými dráty a dalšími věcmi, který tam jsou. I když je perfektně složena, je 
sama o sobě k ničemu, jestliže k tomu nemáte program, který by prostě působil, aby to 
fungovalo. A tady je to taky tak, ten hardware, to je to tělo a software je ta duše, která prostě 
když z toho těla odejde, tak to tělo se rozpadne a hotovo. 
 


